
   رئيس جمعي��ت هلال احمر از كم��ك ۴۰ ميلي��ارد توماني مردم 
نوع دوست ايران به جنگ زدگان لبنان، غزه و يمن خبر داد و افزود: بيش 
از ۷ هزار داوطلب امدادگر و درمانگر براي اعزام به لبنان و خدمت به مردم 

مظلوم و جنگ زده اين كشور اعلام آمادگي كرده اند. 
   معاون فرهنگي و دانشجويي وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشكي 
گفت: حكم انضباطي يكي از دانشجوياني كه اخيراً مورد بازبيني و بخشش 

قرار گرفته بود، به دليل متنبه نشدن اين دانشجو  لغو شد. 
   سازمان بهزيستي كشور اعلام كرد: والدين مي توانند به همراه كودكان 
سه تا شش سال براي غربالگري بينايي به پايگاه هاي بهزيستي در سراسر 

كشور مراجعه كنند. 
   رئيس سازمان غذا و دارو از تخصيص ۶۰۰ ميليون دلار سهميه ارزي 
۴هزارو۲۰۰ توماني براي تهيه ملزومات اوليه تجهيزات پزشكي خبر داد. 
   س��ازمان غذا و دارو ضواب��ط فني حم��ل دارو از طريق س��كوها و 
كسب وكارهاي اينترنتي را به  منظور تنظيم و نظارت بر فرآيندهاي حمل 

و توزيع دارو براي چهار استان ابلاغ كرد. 
   كاروان دانش آموزان ورزش��كار دختر و پس��ر ايران براي حضور در 

مسابقات ژيمنازياد جهاني ۲۰۲۴ بحرين، عازم اين كشور مي شود. 
   رئيس دانشگاه فرهنگيان گفت: كسورات از حقوق دانشجومعلمان 
مطابق قانون مجلس شوراي اسلامي و بر اساس آيين نامه و مصوبه هيئت 

امناي دانشگاه است. 
   مدير عامل بنياد بركت گفت: تعداد روستاهاي مورد حمايت اين بنياد 

تا پايان امسال به ۲۰ هزار روستا مي رسد. 
   دادستان عمومي و انقلاب تهران با تأكيد بر ضرورت تسريع در فرايند 
ترخيص خودروهاي وارداتي، دستور داد ۳هزارو۷۵۰ دستگاه خودرو كه 
در انتظار انجام فرايند اداري عرضه در سامانه يكپارچه قرار دارند، ظرف 

يك هفته آينده به متقاضيان عرضه شود. 

رئيس سازمان ثبت اسناد:

 سالانه ۱۲۷ ميليون برگ كاغذ 
 با اجراي قانون برنامه هفتم 

صرفه جويي مي شود
رئيس س�ازمان ثبت اس�ناد و املاك كش�ور از اجراي نخس�تين 
تكلي�ف اين س�ازمان در قان�ون برنامه هفتم توس�عه خب�ر داد و 
گفت: مطابق بن�د ج م�اده ۴ قان�ون اي�ن برنامه مبني ب�ر پلمب 
الكترونيكي دفات�ر تجاري، ب�ا همكاري س�ازمان ام�ور مالياتي 
اقداماتي انجام ش�ده و براين اس�اس س�الانه ۱۲۷ ميليون و ۵۰۰ 
هزار برگ كاغذ معادل ۲۵۰ ميليارد تومان صرفه جويي مي ش�ود. 
حسن بابايي افزود: از تاريخ سوم تير امسال بيش از يك ميليون و ۲۰۰ 
هزار سند مبتني بر قانون الزام به ثبت رسمي معاملات اموال غيرمنقول 
صادر شده است و اسناد صادره در صورتي كه در دادگاه براي اين اسناد، 

اسناد عادي صادر شده بود، مصون هستند. 
وي با اشاره به همكاري شش وزارتخانه و پنج سازمان در اجراي قانون 
الزام به ثبت رسمي معاملات اموال غيرمنقول افزود: اين قانون بسيار مهم 

و اثربخش و در عين حال فني است. 
بابايي با اشاره به فرمايشات رهبر معظم انقلاب در ديدار با مسئولان عالي 
قضايي در تير ماه ۱۴۰۲ و تأكيد معظم له به فساد ناشي از اسناد عادي 
گفت: اسناد عادي بستري براي پولشويي، جعل، كلاهبرداري و فروش 
مال غير است همچنين محل توليد دعاوي مختلف در دادسراها است. 

وي با تأكيد بر ضرورت تبيين اجراي قانون الزام افزود: بايد اطلاع رساني 
براي آگاه سازي مردم از قانون به صورت مستمر و مكرر از طريق رسانه ها 

و شبكه هاي اجتماعي پخش شود. 
رئيس سازمان ثبت اسناد و املاك كشور از خبرنگاران و اصحاب رسانه 
خواست با توليد محتوا در جهاد تبيين و اطلاع رساني قانون الزام به ثبت 

رسمي معاملات اموال غيرمنقول كمك كنند. 
بابايي با اشاره به فعاليت س��امانه تعيين نام شركت ها در اداره كل ثبت 
شركت ها و مؤسسات تجاري گفت: اكنون ۲ ميليون و ۱۵۰ هزار شركت 
در كشور ثبت شده است و معمولاً تا پيش از راه اندازي اين سامانه انتخاب 
نام براي يك شركت حدود يك هفته زمان مي برد، اما با راه اندازي اين 

سامانه انتخاب نام در لحظه صورت مي گيرد. 
وي با اشاره به تعليق ۸۰۰ هزار شركت  افزود: براساس غربالگري صورت 
گرفته شركت هايي كه بيش از پنج سال فعاليت نداشتند، تعليق شدند. 
رئيس سازمان ثبت اس��ناد و املاك كش��ور به رونمايي از سامانه ثبت 
الكترونيك اشخاص حقوقي اش��اره كرد و گفت: از تيرماه امسال سند 
الكترونيك املاك صادر ش��د و اكنون نيز سند الكترونيك مؤسسات و 

شركت ها نيز صادر خواهد شد. 
اتصال بيش از ۲۶ هزار مش�اور املاك به س�امانه ثبت اسناد و 

املاك كشور
در اين نشست، صفدر كشاورز، معاون امور املاك سازمان ثبت اسناد و 
املاك كشور با اشاره به ماده ۳ قانون الزام به ثبت رسمي معاملات اموال 
غير منقول  گفت: براساس اين ماده قانوني، دلالان معاملات املاك اعم 
از مش��اوران املاك و بنگاه هاي معاملات ملكي مكلفند پس از مذاكره 
مقدماتي نسبت به درج پيش نويس قرارداد در سامانه ثبت الكترونيك 
اسناد اقدام و پيش نويس يادش��ده را براي تنظيم سند رسمي به دفاتر 

اسناد رسمي منعكس كنند. 
كشاورز با اشاره به گزارش وزارت صمت  افزود: تعداد ۱۷۵ هزار مشاور 
املاك داراي پروانه كسب معتبر در سراسر كشور وجود دارد و سازمان 
ثبت اسناد و املاك كشور با هماهنگي وزارت صمت و اتحاديه مشاورين 
املاك زيرساخت لازم براي اتصال همه مشاورين املاك داراي مجوز 

معتبر را فراهم كرده است. 
وي اظهار داشت: از ۱۵ مرداد ۱۴۰۳ كه شرايط اتصال همه مشاورين املاك 
به سامانه فراهم شده است تا امروز ۱۵ مهر تعداد ۲۶ هزار و ۳۴۲ مشاور به 
سامانه متصل شده همچنين تعداد ۲۲۹۶ پيش نويس قرارداد تهيه شده 

توسط مشاورين املاك به دفاتر اسناد رسمي ارسال شده است. 
پيشنهاد چمران براي تشريح اهميت قانون الزام به ثبت رسمي 

معاملات اموال غيرمنقول
مهدي چمران، رئيس شوراي شهر تهران نيز در اين نشست اظهار داشت: 
بسياري از چالش هاي مردم در خصوص نبود سند و عدم ثبت معاملات 

است  و در شهرداري تهران يكي از مشكلات ما اين موضوع است. 
وي ادامه داد: يك شهرك بزرگ نزديك بزرگراه شهيد چمران، ده ونك، 
دره فرحزاد فاقد سند است و مردم با مشكلاتي دست به گريبان هستند 

كه با اجراي اين قانون اين مشكلات حل خواهد شد. 
چمران پيشنهاد كرد از طريق ش��وراي عالي استان ها كه نماينده تمامي 
استان هاي كشور در اين شورا عضويت دارند، مي توان به صورت دقيق در 

همه شهرها و روستاها درباره اهميت اين قانون اطلاع رساني كرد. 
نشست هم انديشي تبيين و اطلاع رس��اني »قانون الزام به ثبت رسمي 
معاملات اموال غيرمنقول« با حضور مهدي چمران رئيس شوراي شهر 
تهران و آزاد ابراهيم زادگان رئيس مركز رسانه قوه قضائيه، صفدر كشاورز 
معاون امور املاك و كاداستر سازمان ثبت اسناد و املاك كشور، سيدعلي 
خنداني رئيس كانون سردفتران و دفترياران، ابوالفضل نصيري مدير كل 
ثبت شركت ها و مؤسسات غيرتجاري سازمان ثبت اسناد و املاك كشور، 
مديران وزارت صمت، نمايندگي از اتاق اصناف، اتحاديه مشاوران املاك، 
ش��هرداري تهران و خبرنگاران رسانه هاي مختلف در سالن اجتماعات 

سازمان ثبت اسناد و املاك كشور برگزار شد.
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دبي�ر ش�وراي عال�ي انق�لاب فرهنگ�ي گفت: 
بخش�ي از مصوب�ه كنك�ور اص�لاح مي ش�ود، 
ام�ا تأثير مع�دل قطعي اس�ت و لغو نمي ش�ود. 
حجت الاس��لام عبدالحس��ين خس��روپناه درباره 
نارضايتي دانش آموزان نس��بت به امتحانات نهايي 
توضيح داد: تحقيقات ميداني درباره مصوبه كنكور 
شوراي عالي انقلاب فرهنگي انجام شده و بسياري از 

دانش آموزان از اين شيوه ابراز رضايت كرده اند. 
وي ادامه داد: در سفري كه روز گذشته به نيشابور و 
مشهد داشتم، بس��ياري از دانش آموزان درخواست 
كردند كه اين مصوبه شورا تغيير نكند، چراكه با اين 
شيوه كتاب هاي درسي را مطالعه و با معلمان ارتباط 

برقرار مي كنند. 
دبير شوراي عالي انقلاب فرهنگي با اشاره به اينكه  
اين موضوع به معناي آن نيست كه در آزمون نهايي و 
مصوبه شورا اصلاحاتي نبايد انجام دهيم، افزود: براي 
مصوبه كنكور تحقيقات ميداني در مركز پژوهش هاي 
مجلس شوراي اسلامي و جهاد دانشگاهي انجام شده 
و همچنين قرار اس��ت  با كمك آم��وزش و پرورش 
تحقيقي براي خانواده ها انج��ام دهيم تا مجموع آرا 
و نظرات آنها را هم مش��اهده كنيم و اگر لازم است 

اصلاحيه هايي صورت گيرد. 
حجت الاسلام خسروپناه يادآور شد: به هر حال تعليم 
و تربيت كشور بايد رشد كند و در اين راستا فشار بيش 
از حد هم نبايد به دانش آموزان وارد كنيم، چراكه آنها 

با روش اعتدالي بايد رشد علمي داشته باشند. 

وي عنوان كرد: قرار است مصوبه كنكور اصلاحاتي 
داشته باشد كه در دستور جلسه يك ماه ديگر شورا 

اين بحث را مطرح مي كنيم. 
دبير شوراي عالي انقلاب فرهنگي خاطر نشان كرد: 
تأثير معدل قطعي است و در بعضي پايه ها اصلاحاتي 
صورت مي گيرد، اما اصل مصوبه قطعي است و تغيير 

نمي كند. 
حجت الاسلام خسروپناه تصريح كرد: اعضاي شورا 
بايد اين اصلاح��ات را انجام دهند و نمي ش��ود كه 
سخنگوي يك دس��تگاه ديگر بگويد لغو مي شود يا 
نمي شود و صرفاً اعضاي شوراي عالي انقلاب فرهنگي 
مي توانند مصوبه را تغيير دهند و مشكلات برگزاري 

اجراي امتحانات نهايي بايد رفع شود. 
وي درباره اجراي برگزاري امتحانات نهايي نيز تأكيد 
كرد: بايد مش��كلات اجرا را حل كنيم. سال دوم كه 
امتحانات نهايي اجرا شد، مشكلات از سال اول كمتر 

بود و سال سوم بهتر هم خواهد شد. 
دبير شوراي عالي انقلاب فرهنگي افزود: با امكانات و 
فناوري هاي پيشرفته كه سازمان سنجش خريداري 
كرده، بس��يار به آموزش و پرورش در اجرايي كردن 

دقيق تر امتحانات نهايي كمك مي كند. 
حجت الاسلام خسروپناه درباره نارضايتي المپيادي ها 
از تأثير معدل در كنكور و شيوه برگزاري امتحانات 
نهايي توضيح داد: با توجه به اينكه برخي دغدغه ها 
كاملاً بجا است، طي چند جلسه با المپيادي ها، نظرات 
آنها جمع آوري شده است، البته نمي توانم بگويم به 

چه جمع بندي مدبرانه اي رسيده ايم، اما بي شك در 
اصلاح مصوبه، المپيادي ها را در نظر مي گيريم. 

وي در پاس��خ ب��ه اين پرس��ش كه ترمي��م نمرات 
دانش آموزان فقط يكبار ص��ورت مي گيرد يا امكان 
بيشتر شدن تعداد دفعات هم وجود دارد، گفت: بله 
يكبار است، اما بستگي به وزارت آموزش و پرورش 

دارد. 
دبير ش��وراي عالي انقلاب فرهنگي ادام��ه داد: هر 
مصوبه اي در اين رابطه داشته باشيم، باري بر آموزش 
و پرورش اضافه مي شود و از آنجا كه اين وزارتخانه، 
مرجع تشخيص كارشناسي است، تمامي تصميم ها 
با نظارت و نظر كارشناسانه شوراي عالي آموزش و 
پرورش و وزارت آموزش و پرورش اخذ خواهد شد. 

حجت الاسلام خسروپناه در پاسخ به پرسشي درباره 
مصوبات شوراي عالي انقلاب فرهنگي براي دانشگاه 
فرهنگيان نيز اظه��ار كرد: هيئ��ت مركزي جذب 
مستقل براي دانشگاه فرهنگيان در نظر گرفته شد 
تا در اين رابطه تسهيلگري بيشتري انجام شود، اما 
در هر صورت فرايند جذب در وزارت علوم و وزارت 

بهداشت كار سنگيني است. 
وي يادآورش��د: اس��تفاده از فارغ التحصي��لان ي��ا 
دانشجويان رش��ته هاي مورد نياز وزارت آموزش و 
پرورش از دانشگاه هاي ديگر، مصوبه  ديگري است كه 
اين دانشجويان پس از گذراندن دو يا سه ترم از طريق 
گزينشي كه دانشگاه فرهنگيان خواهد داشت و انجام 

دوره هاي تربيت معلم جذب مي شوند. 

دبير شوراي عالي انقلاب فرهنگي:

مصوبهكنكوراصلاحميشود

گزارش »جوان« از ميزگرد بررسي طرح تأثير سوابق تحصيلي بر پذيرش دانشگاه

تباهي شايستگي دانش آموزان 
زير فشار امتحانات نهايي!

امتحانات نهايي و تأثير آن در نتايج كنكور متقاضيان به كلافي سردرگم تبديل شده كه معلوم نيست به كجا برسد. دانش آموزان از استرس امتحانات 
نهايي و از طرفي آزمون كنكور، شب و روز ندارند و خانواده هايشان نيز پا به پاي آنها لحظات پرتنشي را تجربه مي كنند. قرار بود با تأثير نمرات امتحانات 
نهايي در نتايج كنكور از استرس دانش آموزان كاسته شود، اما اجراي اين طرح به گونه اي پيش رفته كه نه تنها استرس محصلان كم نشده بلكه حتي 
شدت استرس آنها دوچندان شده است. كارشناسان و پژوهشگران حوزه تعليم و تربيت اگر چه با اصل تأثير سوابق تحصيلي در كنكور موافقند، 
اما عمده آنها مسير اجراي اين طرح را تأييد نمي كنند. در همين زمينه ميزگردي براي بررسي مزايا و معايب طرح تأثير سوابق تحصيلي در پذيرش 
كنكور سراسري دانشگاه ها در كنفرانس ملي آموزش رياضي اصفهان برگزار شده و اساتيد و كارشناسان در آن دلايل موافقت يا مخالفت خود را 

درباره تأثير سوابق تحصيلي بر پذيرش دانشگاه توضيح دادند. 

 »سابقه تحصيلي« 
با »معدل« تفاوت دارد

در رس��انه ها به طور مكرر بر تأثير مع��دل در كنكور 
تأكيد مي ش��ود، اين در حالي اس��ت كه معدل يك 
عدد قابل دستكاري است، اما وقتي از سابقه تحصيلي 
صحبت مي كني��م، يعني مي خواهي��م دانش آموز را 
در طول س��ال تحصيلي ارزيابي كني��م و اينكه او در 
اين دوره چه قابليت ها و شايس��تگي هايي را توانسته 
كس��ب كند. بنابراين نباي��د »س��ابقه تحصيلي« و 
»معدل« را معادل يكديگر دانست، چراكه توانايي ها و 
شايستگي  هاي دانش آموز را نمي توان تنها با يك عدد 
قضاوت كرد. به نظر من، معلمي كه با دانش آموز كار 
كرده و مدرسه اي كه دانش آموز در آنجا پرورش يافته، 
بهترين قضاوت كننده هس��تند و مي توانند بچه ها را 
محك بزنند. به همين دليل از نظر من، معادل سازي 
معدل و س��ابقه تحصيلي يك خطاي بزرگ اس��ت، 
خطايي كه مي تواند تمام جامعه را به آشفتگي برساند 
و دانش آموزان را به مصيبت بكشاند. از طرفي، تصحيح 
كردن، نم��ره دادن و قضاوت كردن راجع به س��ابقه 
به عنوان يك كمي��ت، دامنه خطاي بس��يار بالايي 
دارد. از همه مهم تر، اگر قبلًا بچه ها، اضطراب كنكور 
را داش��تند، حالا دهه��ا برابر بر اضطرابش��ان افزوده 
شده است! همچنين اگر نگران بوديم كه مافياي كنكور 
بايد كنترل شود، حالا بايد نگران اين باشيم كه مافيا 
به تك تك كلاس هاي درس، مدارس و خانه هاي مردم 
نفوذ كرده است، بنابراين من با تأثير نمرات امتحانات 

نهايي در كنكور با اين سبك و سياق مخالف هستم. 

 جاي خالي تجهيزات برابر 
و آموزش عادلانه در مدارس

در بسياري از كشورهاي دنيا، سوابق تحصيلي نقش 
مهمي ايفا مي كند. حتي توصيه نام��ه اي كه معلم 
كلاس اول ابتدايي براي دانش آموز زير كارنامه اش 
مي نويسد، براي انتخاب رشته دانشگاهي مؤثر است. 
ما نبايد از عملكرد دانش آموزان در سال هاي مختلف 
تحصيل غفلت كنيم و همه چي��ز را به يك آزمون 
تس��تي گره بزنيم. از نظر من، در طرح تأثير قطعي 
نمرات امتحان نهايي در كنكور، هم مي توان ايراد پيدا 
كرد و هم حسن. بايد ديد اين موضوع را با چه هدف 
و ديدگاهي بررس��ي مي كنيم. از يك زاويه مي توان 
گفت كه با برگزاري ۳۰ آزمون، اس��ترس كنكور را 
به ۳۰ استرس مختلف تبديل كرده ايم، اما از سوي 
ديگر، اگر يك دانش آموز در زمان برگزاري كنكور، 
بيمار ش��ود يا اش��تباهي كند، ممكن است تمامي 
شانس هايش براي ورود به دانشگاه را از دست بدهد. 
حالا با ۳۰ آزم��ون، فرصت دارد ك��ه در ۲۹ آزمون 
ديگر موفق ش��ود. در واقع، برگزاري ۳۰ آزمون هم 
مي تواند مزيت باشد و هم نقص. اين طور نيست كه 
به  راحتي خطي بكشيم و بگوييم اين طرفي ها مزايا 
و آن طرفي ها معايب هس��تند. اما بايد به اين نكته 
توجه كرد كه تا وقتي اصل ۳۰ و همچنين اصل سوم 
قانون اساسي محقق نشوند، نمي توان به طور كامل 
انتظار داشت كه اين طرح موفق باشد. تا زماني كه 
دانش آموز سيستان و بلوچستان و دانش آموز تهران 
از يك سيستم آموزشي يكسان، از تجهيزات برابر و از 
آموزش عادلانه بهره مند نشوند، اين طرح از ديد من 

از همين حالا محكوم به شكست است.

سال ها به عنوان سرگروه رياضي در منطقه 
و استان فعاليت داشتم و معلم هايي را ديدم 
كه ب��ه وظايف خ��ود بي توجه بودن��د. مثلًا 
معلمي بود كه در جلس��ات امتحان حاضر 
مي شد، بدون اينكه حتي به درستي برگه ها 

را تصحيح كند. 
بنابراين، بايد شرايط مناسبي براي تصحيح 
و اس��تانداردهاي دقيق تري براي س��وابق 

تحصيل��ي در نظر گرفت، اما ش��يوه اجراي 
فعلي را تأييد نمي كنم. اين ش��يوه استرس 
زيادي را بر دانش آم��وزان تحميل مي كند 
و بس��ياري از والدين فكر مي كنند كه فشار 
بيش��تر باعث موفقيت فرزندانشان خواهد 
ش��د، اما در واقعي��ت، اين اضط��راب باعث 
آس��يب هاي رواني زيادي ب��ه دانش آموزان 
مي ش��ود. نبايد اس��ترس را به آنها تحميل 
كنيم، بلك��ه بايد راه حل هاي��ي را مبتني بر 
خرد جمعي و تجارب علم��ي و عملي به كار 
بگيريم.  م��ا نياز به كنفرانس ها و جلس��ات 
هم انديشي بيش��تري داريم كه در آنها هم 
دانش��مندان و هم مدي��ران اجرايي نظرات 

خود را بيان كنند. 
بدن��ه اجراي��ي كش��ور ني��ز باي��د در 
تصميم گيري ها دخيل باش��د. بايد فضايي 
فراهم كنيم كه مديران م��دارس و معلمان 
بتوانند با بدنه علمي كش��ور ب��ه تبادل نظر 
بپردازن��د. در نتيج��ه، خروجي جلس��ات و 
بررسي همه جانبه و كارشناسانه اين طرح، 
مي تواند بهبود كيفيت سيس��تم آموزش��ي 

كشور را به  دنبال داشته باشد. 

نمي توان به اين سوابق 
تحصيلي اعتماد كرد

آموزش و پرورش س��رمايه گذاري كرده؛ مدرس��ه 
س��اخته و برنامه ه��اي درس��ي طراح��ي ك��رده، 
هدفش هم اين اس��ت كه دانش آموزان باكيفيتي 
را تحويل دانش��گاه ها دهد. در اين بين، دبيران نيز 
زحمات بسياري مي كش��ند، اما به اين نكته توجه 
نمي شود كه تأثير معدل امتحانات نهايي در كنكور 
به ش��رايط مختلفي بس��تگي دارد كه اين شرايط 
براي همه دانش آموزان يكسان نيست؛ اول اينكه، 
همه مدارس ما بايد كيفيت بالايي داشته باش��ند، 
همه معلمان بايد افرادي توانمند و آگاه باش��ند و 
 برنامه هاي درس��ي نيز مطلوب و سنجيده طراحي 

شده باشد. 
همه ما از وضعيت مدارس مطلعيم. چند سال پيش 
در زنجان، در سمينار »رياضيات و چالش ها«، يكي 
از دبيران به م��ن گفت: »ما با ش��رايطي مواجهيم 
كه در آن، ي��ك درس به ن��ام من ثبت مي ش��ود، 
شخص ديگري آن را تدريس مي كند و فرد ديگري 
امتحان مي گيرد. نهايتاً، يك دفتردار نمرات را وارد 
مي كن��د. « آيا مي توان به چنين س��وابق تحصيلي 
اعتماد  و آنها را در كنكور اعمال كرد؟ مس��لم است 
 كه بدون ايجاد ملزوم��ات لازم، اين س��وابق فاقد 

اعتبار هستند. 
در س��ال ۱۳۵۵ ك��ه در انگلس��تان ب��ودم، دختر 
سه س��اله ام به مدرس��ه مي رفت. او هنوز خواندن 
و نوش��تن را ياد نگرفته بود، اما هر روز به مدرس��ه 
مي رفت و نقاشي مي كش��يد. معلمانش او را رصد 
مي كردند و تشخيص داده بودند كه استعداد نقاشي 
خوبي دارد. حال آيا مدارس ما توانايي تشخيص اين 
مهارت ها را دارند؟ آيا مدي��ران و ناظم ها مي توانند 
خلاقي��ت، ه��وش و توانايي هاي دانش آم��وزان را 
ارزيابي كنند؟ اگر سيس��تم آموزش��ي ما بتواند به 
چنين س��طحي برس��د، بايد به س��وابق تحصيلي 

اعتبار دهيم. 

 اين فرايند 
يك شبه اتفاق نيفتاد

بحث كنكور و س��وابق تحصيلي موضوع جديدي 
نيس��ت. از كنفران��س ۱۳۷۵ اصفهان، هميش��ه 
ميزگردهايي در مورد كنكور در كنفرانس ها برگزار 
مي شد. حتي سال ها جلسات و سمينارهايي به اين 
موضوع اختص��اص يافت. يكي از اين س��مينارها، 
منجر به انتشار كتابچه اي با عنوان »بررسي روش ها 
و مسائل آزمون هاي ورودي دانش��گاه ها« شد كه 
مجموعه مقالات بس��يار مفيدي در آن گردآوري 

شده است. 
اين مطالع��ات و پيگيري هاي مس��تمر از س��وي 
اس��تادان، نهادهاي��ي مانند ش��وراي عالي انقلاب 
فرهنگي و وزارت آموزش و پ��رورش، در نهايت به 
اين نتيجه رسيد كه بايد س��هم كنكور از پذيرش 
دانشجويان كاهش يابد و سوابق تحصيلي مدارس 
در اين ام��ر دخيل ش��ود. بنابراين، به اين س��مت 
رفتند كه آزمون ه��اي نهايي را براي هر س��ه پايه 
متوس��طه برگزار كنند تا بتوانند اين نم��رات را با 
كيفيت و استانداردهاي دقيق تر اعمال كنند. اين 
فرايند يك شبه اتفاق نيفتاد، بلكه جلسات متعدد 
كارشناسي و بررس��ي هاي فراواني انجام شد. اين 
طرح به تدريج به س��ال هاي آينده منتقل شد و تا 
س��ال ۱۴۰۰ تصميم به اجرايي ش��دن آن گرفته 
شد. همچنين برنامه ريزي شده است  تا سال ۱۴۰۶ 
سهم سوابق تحصيلي به ۶۰ درصد برسد. حال نكته 
مهم اين است كه بررسي شود اين سوابق تحصيلي 
چگونه و با چه معيارها و استانداردهايي در پذيرش 

تأثير داده شوند. 
در خص��وص س��وابق تحصيل��ي، بايد گف��ت اگر 
مع��دل دانش آموز خ��راب شده باش��د، مي توان از 
»ترميم مع��دل« اس��تفاده كرد. اين سيس��تم به 
دانش آم��وزان اج��ازه مي دهد كه نم��رات خود را 
در امتحان��ات نهايي اص��لاح كنند. ب��راي آنهايي 
كه به دلايل مختلف نتوانس��ته اند نم��رات خوبي 
كس��ب كنند، اين امكان فراهم اس��ت كه مجدداً 
 در امتحان��ات ش��ركت كنن��د و نم��رات خ��ود را 

بهبود دهند. 
به نظر من، مش��كل اصلي اين طرح در اجراي آن 
است؛ از نحوه ثبت الكترونيكي تا اجراي آزمون هاي 
هماهنگ. با اين حال، راه حل هاي بس��ياري براي 
بهبود وجود دارد و بايد تلاش كنيم تا اين فرآيندها 

را اصلاح كنيم. 

زهرا گويا

 استاد رياضي 
دانشگاه شهيد بهشتي

اسماعيل بابليان

 استاد رياضي 
دانشگاه خوارزمي

رضا روئين تن

 دبير انجمن معلمان 
رياضي استان فارس

مزبان حبيبي

كنشگر حوزه آموزش، انجمن 
معلمان رياضي استان فارس

ابوالفضل رفيع پور

استاد رياضي و كامپيوتر 
دانشگاه شهيد باهنر كرمان

بيژن ظهوري زنگنه

 استاد رياضي 
دانشگاه صنعتي شريف:

 لزوم هدايت نظام آموزشي
 به سمت مكانيزم هاي كارآمد

به دانش آموزان 
استرس تحميل نكنيد!

از  دهه ۴۰، كنكور در تاريخ ايران مطرح بوده است، 
سال ۴۶ بود كه من در كنكور ش��ركت كردم، آن 
موقع كنكور تش��ريحي ب��ود. يادم اس��ت كه اين 
آزمون، ۱۰ مسئله داشت؛ ش��ش مسئله رياضي، 
سه مسئله مكانيك و يك مسئله شيمي. اين كنكور 
در دو روز برگزار مي شد و براي هر آزمون حدود دو 
تا سه ساعت زمان داش��تيم، يعني شش ساعت ما 
فقط مسئله حل مي كرديم؛ آن هم مسائلي بسيار 

پيچيده و چالش برانگيز. در نهايت نيز حدود ۳۰۰ نفر قبول 
مي ش��دند و به دانش��گاه مي رفتند. به مرور زم��ان در نظام 
آموزش��ي تغييراتي به وجود آمد، مثلًا سال هاي بعد، گفتند 
كساني كه معدل امتحان كتبي شان، از ۱۸۰ به بالا باشد )آن 
زمان نمره كامل ۲۰۰ بود( مي توانند بدون كنكور وارد دانشگاه 
شوند، اما امروز به جايي رس��يده ايم كه گفته مي شود معدل 
تأثير قطعي در پذيرش دانشگاه ها دارد، اين يعني اگر كسي 
به هر دليلي، نمره پاييني در اين امتحانات كسب كرد، براي 
هميشه شانس ورود به دانشگاه هاي خوب را از دست مي دهد، 

كه اين از نظر من يك فاجعه است!
يادم است كه سال ۱۳۸۱ در يك كنفرانس، طرح هايي براي 
ورود متقاضيان به دانشگاه ها داديم، حالا طرح فعلي )يعني 
طرح تأثير قطعي نمرات امتحان نهايي در كنكور( از دل همان 
طرح ها بيرون آمده، منتها روح آن چيزي كه ما گفتيم با روح 
اين چيزي كه امروز اجرا مي شود، زمين تا آسمان تفاوت دارد. 
متأسفانه برداشت اش��تباه از طرح هايي كه زمان زيادي روي 
آن مطالعه شده بود به جاي اينكه به نفع نظام آموزشي باشد 

به ضرر آن تمام مي شود. 
من با اصل س��وابق تحصيلي موافقم، اما اگر مكانيزم درستي 
ب��راي آن ايجاد نش��ود، نتاي��ج فاجعه آميزي به ب��ار خواهد 
آورد. بايد سيستم آموزش��ي مان را به س��مت مكانيزم هاي 

آزمايش شده و كارآمد هدايت كنيم. 

مهسا گربندي
  گزارش


